
  
Protokół  

z XIII sesji Rady Seniorów Miasta Sosnowca 
 w kadencji 2021–2025 

Sesja odbyła się 16 czerwca 2023 r. o godz. 10.00 w sali sesyjnej  
Urzędu Miejskiego w Sosnowcu przy al. Zwycięstwa 20. 

   Przewodnicząca Rady Seniorów Halina Zwaniecka otworzyła XIII sesję, witając 
radnych (lista obecności w załączniku nr 1), zaproszonych gości (załącznik nr 2) oraz 
pozostałych przybyłych na sesję.  

W obradach uczestniczyło 13 członków Rady, 8 osób było nieobecnych, 
usprawiedliwionych, zatem obrady zostały uznane za prawomocne, zgodnie z 
obowiązującym statutem i regulaminem. 

Porządek obrad przyjęto z rozszerzeniem o dodatkowe wystąpienia gości zgłoszone i 
potwierdzone dzień przed sesją (załącznik nr 3).  

Jako pierwsza głos zabrała pani Halina Sobańska, prezentując założenia nowego 
projektu zainicjowanego przez Stowarzyszenie Aktywne Kobiety pt. „Razem możemy 
więcej. Współpraca rad seniorów w Zagłębiu Dąbrowskim”. Projekt zakłada następujące 
etapy:  

- spotkania informacyjne z radami seniorów: z Sosnowca, Dąbrowy Górniczej, 
Będzina i Jaworzna; termin: czerwiec–lipiec br.; 

- networking: spotkanie wszystkich czterech rad w celu nawiązania kontaktów; termin: 
wrzesień br., miejsce: Sosnowiec; 

- wykłady obywatelskie w 4 ww. miastach, z udziałem zainteresowanych seniorów, 
termin: wrzesień br.;

- pierwsze Zagłębiowskie Forum Rad Seniorów, termin: wrzesień–październik br.;   

- bal zagłębiowskich rad seniorów dla ok. 200–300 osób (catering nieodpłatnie tylko 

dla uczestników projektu), z udziałem zaproszonych przedstawicieli innych 
okolicznych rad; termin: wrzesień–październik br. 

Pani Sobańska zachęciła i zaprosiła wszystkich radnych do udziału w ww. projekcie. 
W dyskusji radna Aleksandra Skoczeń zasugerowała, aby zaktywizować do tego 

projektu również Czeladź, mimo że nie ma tam rady seniorów. Radny Stanisław 
Czekalski zapytał, czy w projekcie może brać udział senior, który nie jest członkiem 
żadnej rady. Pani H. Sobańska odpowiedziała twierdząco.  

Dyrektor MOPS-u, pani Sabina Stanek, podkreśliła, że miasto Sosnowiec aktywnie 
działa na rzecz seniorów; pandemia przeszkodziła w realizacji wszystkich planów, ale i 
tak sporo się działo, m.in.: I Sosnowieckie Forum Seniora z udziałem przedstawicieli z 
ościennych miast (w tym Mysłowic i Czeladzi), letni grill na Stawikach, Sosnowieckie 
Dni Seniora. Co do wydarzeń w ramach projektu, poprosiła o kontakt w celu ustalenia 
terminów, bo trzeba je skorelować z sosnowieckimi senioraliami. Zwróciła się też z 
apelem do Przewodniczącej RS Haliny Zwanieckiej o podanie składu zespołu radnych 
RSMS, którzy będą uczestniczyć w organizacji tegorocznych Sosnowieckich Dni 
Seniora.   
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Kolejnym punktem obrad było wystąpienie Przewodniczącej Miejskiego Zespołu 
Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie – pani Agnieszki 
Sekundy, która zaprezentowała temat przemocy fizycznej i psychicznej wobec osób 
starszych. Stwierdziła, że skala tego zjawiska jest trudna do oszacowania, bo dotyczy 
osób często schorowanych i niesamodzielnych, do tego dochodzą zakorzenione 
stereotypy i przekonania, np.: że problemy rodzinne to sprawa prywatna, że trzeba „nieść 
swój krzyż”, że to jednorazowy incydent, że najgorsza rodzina jest lepsza niż dom 
starców itd. Zwrócenie się o pomoc do jednostek zewnętrznych jest niezwykle trudne 
szczególnie dla seniora, który zwykle chce chronić swoich oprawców, bo czuje lęk przed 
odrzuceniem i/lub wstyd. Spośród wszystkich form przemocy za najgorsze uznaje się 
zaniedbania w każdej sferze (odżywiania, higieny, opieki medycznej, izolacji od 
otoczenia, instrumentalne traktowanie bez poszanowania emocji podopiecznego). Trzeba 
jednak wiedzieć i pamiętać, że każda forma przemocy jest ścigana z mocy prawa, jeżeli 
jest zgłaszana. Dlatego pani Sekunda zaapelowała z prośbą, aby nie ignorować 
przypadków przemocy, tylko rozmawiać z każdą krzywdzoną osobą i przekonać ją, aby 
zwróciła się o pomoc.  

Następnie głos zabrała pani Dobrawa Skonieczna-Gawlik – zastępczyni naczelnika 
Wydziału Kultury i Promocji Miasta, która została zaproszona na sesję, aby 
zaprezentować  przebieg prac w zakresie wniosku RSMS z 2021 r. w sprawie utworzenia 
dwóch parków kulturowych (Trójkąta Trzech Cesarzy i terenu źródła Potoku 
Zagórskiego). Na wstępie wymieniła dwa warunki, jakie narzucają przepisy dotyczące 
takich obszarów (Ustawa o ochronie zabytków), tj.: 1) lokalizacja zabytków na danym 
obszarze; 2) dobra kulturowe i przyrodnicze.  

W konsekwencji Trójkąt Trzech Cesarzy nie spełniał warunku pierwszego, bo 
wymagałby rozszerzenia o 3 km, aby objąć kościół na Niwce, a to wiązałoby się z 
poważnymi utrudnieniami dla mieszkańców.   

 Natomiast drugi obszar (źródliska Potoku Zagórskiego) spełnia oba warunki. Teren 
ten obejmuje stanowiska archeologiczne, kościół św. Joachima, pałac Mieroszewskich, na 
terenie Gródka są stanowiska przyrodnicze w celu badania fauny i flory. Niemniej jednak 
utworzenie jednostki typu park kulturowy oznacza trudną i bardzo długą procedurę. 
Przepisy prawne narzucają tu między innymi: ścisłe określenie granic obszaru, sposobu 
ochrony, zakazy i ograniczenia dotyczące zabytków, prac budowlanych i remontowych, 
gospodarki komunalnej, działalności przemysłowej, rolniczej, hodowlanej, usługowej i 
handlowej, sposobu składowania odpadów, wprowadzenia oznaczeń danego obszaru. 
Obecnie jest przygotowywany projekt uchwały zawierający wszystkie te wymagania 
ustawowe wraz z nadaniem nazwy, celem powstania i sposobem zarządzania chronionym 
obszarem. W sierpniu br. projekt trafi pod obrady kolegium i RM. Potem muszą się odbyć 
konsultacje ze społecznością lokalną w porozumieniu z konserwatorem zabytków. 
Następnym krokiem będzie stworzenie projektu planu parku kulturowego zawierającego 
analizę wartości historycznych, przyrodniczych i kulturowych; plan musi też spełniać 
przepisy prawne, a jednocześnie nie może stwarzać utrudnień dla okolicznych 
mieszkańców. Stosowne informacje przekazuje się poprzez media. Dopiero po tych 
wszystkich etapach nastąpi finał całej procedury poprzez podjęcie uchwały przez RM o 
utworzeniu parku kulturowego. Prognozuje się, że nastąpi to w 2025 r.  

Radny Stanisław Czekalski podziękował za obszerną informację pani naczelnik, 
wspomniał też, że zgłoszono projekt obywatelski związany z tym terenem, który być 
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może wpłynie na bieg całej procedury. Jednak odpowiedź była negatywna, gdyż park 
kulturowy oznacza wprowadzenie nakazów i zakazów (w przeciwieństwie do projektów 
obywatelskich), tak aby uporządkować przestrzeń publiczną, i dlatego najczęściej 
dotyczy centrum miasta (np. Kraków, Zakopane). Druga sugestia dotyczyła włączenia 
kirkutu na Modrzejowie (do odrzuconego wniosku – Trójkąt Trzech Cesarzy), jednak 
ponieważ obiekt  ten nie jest ujęty w rejestrze zabytków, więc ustalono, że nie spełnia 
kryteriów.  

Kolejnym punktem obrad było przyjęcie protokołu z XII sesji RSMS. Wszyscy obecni 
głosowali za, uwag nie zgłoszono. 

Następnie przystąpiono do prezentacji sprawozdań międzysesyjnych. Głos zabrali 
kolejno:  

- przewodnicząca Komisji ds. PZiPS Jadwiga Kamerdyn,

- radny Stanisław Czekalski z komisji ds. EKSiR,

- radna Aleksandra Skoczeń, 

- wiceprzewodnicząca Stanisława Wysocka. 

Ujęte w sprawozdaniach ważniejsze wydarzenia, w których uczestniczyli radni RSMS 

w okresie międzysesyjnym, to:  
• 28.04. – wspólne śpiewanie pieśni patriotycznych w DPS nr 2;  
• 1.05. – uroczystości na terenie Trójkąta Trzech Cesarzy z okazji 19. 
rocznicy przystąpienia Polski do Unii Europejskiej; 
• 11.05. – spotkanie integracyjne wszystkich sosnowieckich klubów seniora 
w parku Kuronia; 
• 13.05. – wycieczka „Śladami Dietla” z ogromną frekwencją (117 
uczestników); 
• 18.05. – spotkanie z Miejskim Rzecznikiem Konsumentów, panią 
Adrianną Peć nt. „Reklamacje po nowemu”; 
• 24.05. – „śniadanie prasowe” z udziałem prezydenta A. Chęcińskiego, 
przedstawicieli Wydziału Kultury UM, MRMS i przewodniczącej RSMS;    
• 21–23.05. – Rajd Krynicki im. J. Kiepury;  
• 30.05. – debata międzypokoleniowa w sprawie zdrowia psychicznego 
młodzieży i seniorów z inicjatywy Wydziału Kultury i Promocji Miasta; 
• 3.06. – II turniej gry w bule o Puchar Miasta Sosnowca oraz festiwal 
organizacji pozarządowych; 
• 15.06. – Dąbrowski Dzień Seniora zorganizowany na terenie Fabryki 
Pełnej Życia; 
• 15.06. – gala artystyczna wręczenia nagród Złotej Temidy i 
Z a g ł ęb i o w s k i e j N a g r o d y H u m a n i t a s z o r g a n i z o w a n a p r z e z 
Akademię Humanitas. 

Przewodnicząca Halina Zwaniecka nawiązała do debaty międzypokoleniowej, która 
odbyła się z udziałem specjalistów, przedstawicieli UM, RSMS, MRMS. Na spotkaniu 
omówiono główne problemy tych dwóch grup społecznych, zgłoszono wiele pomysłów. 
Rezultaty z pomysłami zostały podsumowane i zarejestrowane przez panią Wiktorię 
Grelewicz z Wydziału Kultury i Promocji Miasta (załącznik nr 4).  


W dalszej części obrad Przewodnicząca RS H. Zwaniecka zawiadomiła o spotkaniu 
integracyjnym, które odbędzie się na terenie ośrodka Warsztatów Terapii Zajęciowej przy 
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ul. Jodłowej w dniu 27.06.2023 r. o godz. 10.30, z udziałem wszystkich podopiecznych 
WTZ, całej Rady Seniorów MS i zaproszonych gości. 

 W ramach interpelacji i zapytań przewodnicząca H. Zwaniecka nawiązała do apelu 
pani S. Stanek o powołaniu spośród radnych zespołu ds. organizacji tegorocznych 
Sosnowieckich Dni Seniora, które zaplanowano na wrzesień–październik br. Oprócz 
zarządu zgłosili się: J. Kamerdyn, H. Ślusarczyk, B. Tutajewicz, R. Kwiatkowski.  
Nieobecni na sesji będą mogli dołączyć do tegoż zespołu, o ile zgłoszą swój akces do 
26.06.23 r. 

 Następnie przewodnicząca zaprezentowała i podziękowała radnej RM Wandzie Olko 
za przekazaną kronikę i zaapelowała o zgłaszanie się chętnych do roli kronikarza 
rejestrującego ważniejsze wydarzenia z okresu bieżącej kadencji rady. Zgłosiły się: 
Elżbieta Michalik i Bogusława Tutajewicz. Wsparcie potwierdziła Sylwia Domagała z 
WPS (np. drukowanie zdjęć). 

Kolejna sprawa dotyczyła informacji o wydatkach z puli dobrowolnych składek 
radnych w kwocie 15 zł/mies. Przewodnicząca wyjaśniła, że katering spotkań w UM (w 
tym sesji) zawsze zapewnia urząd miejski, ale z uwagi na okrojony budżet obecnie 
dostarcza tylko napoje. Następnie Wiceprzewodnicząca Stanisława Wysocka przedstawiła 
aktualny stan tych finansów za okres X 22–VI 23 (wpłacono: 2325 zł; wydatkowano: 910 
zł; saldo: 1415 zł) i główne cele wydatków (wizyty w DPS-ach, klubach, wigilia itp.); 
szczegółowe informacje wraz paragonami są dostępne do wglądu każdego 
zainteresowanego radnego. Przewodnicząca uzupełniła tę wypowiedź, dodając, że 
najbliższa wizyta integracyjna w ośrodku WTZ też wiąże się z wydatkami dla rady 
(ciasta, soki, sałatki), a WPS zapewnia tylko kwiaty dla radnych na potrzeby udziału w 
uroczystościach państwowych i miejskich. Radna Bogusława Tutajewicz wspomniała 
także w tej kwestii o najbliższym wydatku ze składek rady, tj. o kwiatach dla Dyrektor 
Mediateki – pani Elwiry Kabat z wyrazami podziękowań od rady w związku z jej 
odejściem na emeryturę. 

Radna RM Wanda Olko skomentowała, że ww. wydatki RS winny być ujęte w 
budżecie miasta i za to jest odpowiedzialny WPS, zwróciła się więc bezpośrednio do pani 
Sylwii Domagały, aby tego dopilnować.  

Następnie przewodnicząca H. Zwaniecka poprosiła o zgłaszanie się do pomocy w 
przyrządzeniu wspomnianego kateringu na ww. spotkanie w ośrodku WTZ (ok. 90 osób). 
Pomoc zadeklarowali: S. Czekalski (sałatka), J. Kamerdy (ciasta).  Wydatki z tym 
związane będą zwracane na podstawie paragonów z ww. składek radnych. 

Na zakończenie przewodnicząca poprosiła o zabranie głosu gościa z Klubu Seniora 
Juliusz – pani Ewa Młoźniak zaprosiła wszystkich na piknik organizowany z pomocą 
sponsorów, który ma się odbyć w niedzielę 18.06.2023 r., od godz. 11.00 do 15.00 na 
boisku przy ul. Obrońców Warszawy. Impreza dedykowana jest głównie dzieciom, więc 
można przyjść z wnukami. 

Na tym sesję zakończono. W miesiącach lipiec–sierpień br. nastąpi przerwa 
wakacyjna, powiadomienia o sesji wrześniowej zostaną przekazane z wyprzedzeniem 7 
dni, zgodnie ze statutem i obowiązującym regulaminem.  

Sekretarz RSMS       Przewodnicząca RSMS 

Celina Alochno      Halina Zwaniecka
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